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Els sobrecostos de l’obra
pública

Si analitzem el Pla de
sanejament tindrem un bon
exemple per poder veure tant
els sobrecostos que es
produeixen en l’obra pública
com l’opacitat i la manca de
transparència del Govern
liberal. Quan l’any 1996 el
Govern va aprovar el Pla, les
inversions previstes per
depuradores, col·lectors i
sanejaments autònoms van
pressupostar-se en 4.000
milions de pessetes –és a dir
uns 24 milions d’euros– a
invertir entre els anys 1997 i
2001, de manera que aquest
darrer any el Pla hauria
d’haver estat totalment
acabat.

Doncs bé, a finals de l’any
2006 la despesa total se situa
al voltant dels 72 milions
d’euros;  és a  d i r,  e l
pressupost inicial s’ha
multiplicat per tres, les obres
encara no estan enllestides.
El Projecte de l lei  de
pressupost per a l’exercici
2007 preveu una despesa de
3,7 milions d’euros per a la
construcció de col·lectors i
depuradores i encara hi ha
dos milions d’euros més
previstos per a l’exercici 2008.
I que hi diu el Govern? Doncs
el Govern no diu res!

Ara fa un any, el 8 de
desembre de 2005, en una

Un altre exemple és el del
nou centre penitenciari. Un
edifici que ja existia, format
per diversos locals de
propietaris diferents, del qual
el Govern en va comprar una
part l’any 1999 i l’any
següent la resta, amb un cost
total de gairebé 5,7 milions
d’euros.

El mes de desembre del
2000 es van adjudicar les
obres d’adequació per
gairebé 3,2 milions d’euros
i sis anys després ja s’hi ha
invertit un total de 8 milions,
s e n s e  c o m p t a r  e l s
equipaments (mobiliari,
c u i n a ,  s e g u r e t a t ,
informàtica...). Però, tot i que
el Centre va ser inaugurat el
passat 11 d’octubre pel
Copríncep Bisbe, encara no
s’han acabat les obres de
reforma de la totalitat de
l’edifici; així, el Projecte de
llei de pressupost per a
l’exercici 2007 preveu una
inversió de 300.000 euros
per a aquest any i de 2,14
milions més per a l’exercici
2008.

La pregunta que ens posem
és: quant acabarà costant?

sessió de control a Govern,
e l  Grup Par lamentar i
S o c i a l d e m ò c r a t a  v a
preguntar al ministre de Medi
Ambient que precisés quina
era la despesa total. El
ministre no va contestar,
a rgumentant  que  no
disposava en aquell moment
de la informació, però ens
va dir que seria un plaer fer-
la arribar al nostre Grup.
Quan el proppassat 23 de
novembre, en una altra
sessió de control a Govern,
vam preguntar al ministre
perquè no s’havia donat el
plaer de l l iurar-nos la
informació tal i com s’havia
compromès, el Sr. Síndic no
va deixar respondre al
ministre dient que “avui no
toca”...

La improvisació, amb l’inici
obres que no se sap ni com
n i  quan  s ’acaba ran ,
comporta també uns costos
desorbitats, com el Túnel del
Pont Pla. Ja en vam parlar
en el número 1 de PaperS;
des de llavors el cost encara
s’ha incrementat en 2,3
milions d’euros, arribant, de
moment, als 46,3 milions. I
això sense tenir en compte
que  a  conseqüènc ia
d’aquesta obra el Govern ha
hagut de comprar uns locals
a l’edifici Albatros per 3,5
milions d’euros.



Política comunal

ANDORRA LA VELLA
EL BUS PARROQUIAL D’ANDORRA LA VELLA

El Comú de la capital va posar en marxa un servei de bus
gratuït, des del dilluns 23 d’octubre i fins al divendres 10
de novembre, compost per quatre minibusos i que constava
de dos recorreguts. Aquest nou servei, que es va anomenar
Bus Parroquial Gratuït, va funcionar durant 19 dies pels
carrers de la Parròquia; a més d’anar adreçat al conjunt de
la població en els seus desplaçaments també va servir de
suport, durant la celebració de la Fira, per a tots els usuaris
habituals de l’aparcament del Parc Central, tancat durant
uns dies per causa d’aquest esdeveniment. El recorregut
també es va ampliar fins als cementiris els dies de Tots Sants.

Els dos recorreguts coberts per aquest transport van donar
servei a tota la Parròquia: una de les línies feia un circuit
de circumval·lació per la vila, amb sortida davant de l’oficina
de Correus francesos; l’altra sortia també del centre i arribava
fins a la Margineda. El model d’autobusos escollit és de
petites dimensions, per poder circular còmodament pels
carrers cèntrics, i adaptats per a persones amb mobilitat
reduïda. Per donar un millor servei, el Bus Parroquial va
funcionar de dos quarts de nou del matí fins a dos quarts
de nou del vespre, amb una freqüència de pas d’uns 15
minuts.

Des del PS pensem que per aconseguir una parròquia còmoda
ens convé dominar el trànsit, tal com ho exposàvem en el
nostre programa electoral, per així poder augmentar la qualitat
de vida del conjunt de la ciutadania i en especial de la gent
gran, tot posant els mitjans i els serveis que ens permetin
evitar els embussos i la contaminació excessiva.

L’experiència, que es promou per segon any consecutiu i
que ha rebut una excel·lent resposta ciutadana, servirà a la
Corporació, un cop s’hagin fet les valoracions escaients,
per determinar les línies més adequades, amb la finalitat de
posar en funcionament ben aviat un servei parroquial
permanent de transport de passatgers.
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CANILLO
QUALITAT VERSUS QUANTITAT

La Parròquia de Canillo és la que menys ha vist
augmentar el seu cens electoral durant aquests darrers
anys, i avui és la que el té més reduït de totes.
Paradoxalment, és la que més consellers de Comú
reuneix: catorze. Dècades enrere, el major nombre de
consellers de Comú era justificat, per estar relacionat
amb l’existència dels diferents veïnats de la Parròquia.
Calia que tots fossin presents, en un sistema de
representativitat molt directe, per poder defensar
l’interès del respectiu veïnat.
Amb l’adopció de la Constitució, el 1993, aquestes
subdivisions administratives subsisteixen, però ho fan
solament a nivell de denominació i han passat a tenir
un paper tan residual, en l’aspecte institucional, que
ja no justifiquen cap correspondència entre el nombre
de consellers de Comú i els veïnats. Ja fa anys que
les llistes electorals no es confeccionen exigint la
presència d’un conseller per cada veïnat. Aquella vella
correspondència ha deixat d’existir perquè ha perdut
utilitat. I tampoc tindria cap sentit, donada la mobilitat
de les persones i, sobretot, la vocació de
representativitat de tots els electors per part de
cadascun dels membres electes comunals.
Des del Partit Socialdemòcrata, amb objectius
d’economia, de qualitat i de suficiència, creiem que
seria adequat reduir el nombre de consellers del Comú
de la Parròquia de Canillo, passant dels catorze
ancestrals, a voltes solament destinats a omplir espai,
a dotze persones dinàmiques, disposades a treballar
i a dedicar hores a l’interès general com a superior
al de cadascú. Persones inspirades en fer avançar la
Parròquia, desenvolupant polítiques de qualitat humana
i de veritable cohesió social, que puguin arribar a
tothom i ésser percebudes clarament i positivament
per tots els ciutadans, vetllant a no malmetre els
recursos sinó a gestionar-los el millor possible en
benefici de tota la ciutadania d’avui i de demà, sense
cap excepció, amb finalitat de progrés. En resum,
persones amb vocació de fer política perquè la
Parròquia i tots els seus ciutadans vagin endavant.
El funcionament dels comuns també mereix renovació
i millora. Ja no pot subsistir més el vell reglament, de
dubtosa legalitat, fruit del consens comunal de l’any
1995. És cert que ha tingut l’avantatge d’existir durant
aquests més de deu anys, però ara s’imposa que el
Consell General faci prosperar una llei que determini
amb la necessària seguretat política participativa –per
a la majoria, però sobretot per a l’oposició– drets i
deures i mecanismes aptes i útils per a poder exercir,
en favor de tots els ciutadans, els respectius rols
d’impuls i de control polítics que, democràticament,
hagin resultat assignats pels comicis, en profit del bé
general, sense arribar mai a situacions de
bloqueig, però fent que sempre s’hagi de
comptar, de manera democràtica, amb la
participació de tots els elegits.



ESCALDES-ENGORDANY
MADRIU: LA NOVA SITUACIÓ

La proposició de llei qualificada per a la protecció
de la Vall del Madriu, Perafita i Claror, que va presentar
el Grup Parlamentari  Socialdemòcrata, no va ser
presa en consideració pel Consell General, malgrat
el vot favorable de CDA + Segle XXI. Una vegada
més el Grup parlamentari liberal va preferir rebutjar
el debat i va negar l’entrada a tràmit parlamentari
de l’esmentada proposició de llei. Per tant, l’estat
actual del tema del Madriu és el següent: Govern
hi aplica la llei del patrimoni cultural i s’ha d’elaborar
el pla d’usos i de gestió de la Vall, donat que la
sentència del Tribunal constitucional no admet que
la llei i els decrets de Govern malmetin les
competències comunals.

Fins avui i en totes les gestions que s’han dut a terme
des del comú, els consellers del PS al Comú
d’Escaldes-Engordany, amb el suport del partit, han
estat al costat del cònsol i de la seva majoria, en
defensa de les competències comunals, tot i sabent
que la situació d’’omnipoder” del ministre de cultura
era provisional mentre no s’elaborés el pla d’usos i
de gestió. Aquest suport s’ha d’entendre com una
prova de sentit d’Estat i de lleialtat institucional del
nostre partit i dels nostres representants al comú
per un tema: les competències. El nostre suport
però, no ha estat, en cap cas, el suport a un eventual
model de gestió de la Vall que, ara per ara, no
coneixem.

Per tant, a partir d’ara, és responsabilitat del comú
més afectat –el d’Escaldes-Engordany– “estirar el
carro” del pla d’usos i de gestió. Responsabilitat,
evidentment, de la majoria comunal,  com  totes les
decisions polítiques que es prenen; l’oposició es
limita a donar suport als punts de coincidència, si
n’hi ha, i a criticar la resta. En tot cas, la majoria
liberal haurà de guanyar-se el vot de l’oposició per
la via del consens i, òbviament, del diàleg. És el joc
de la democràcia.
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ENCAMP
GUARDERIES

La particular composició d’una part important dels nuclis
familiars d’Andorra –població jove– i la necessitat de que
els dos membres de la parella hagin d’accedir al món
laboral si volen fer front a unes despeses elevades –lloguers,
alimentació, cost de la vida en general–, afegits a uns
salaris baixos, fan que la demanda de places de guarderia
per a infants en edat preescolar sigui superior a la d’altres
llocs. Aquests mateixos salaris baixos suposen, d’altra
part, la impossibilitat d’accedir als serveis que ofereixen
empreses privades i que els comuns s’hagin de substituir
a aquestes, tot oferint un preu social pel servei prestat.
Per trobar alternatives a la situació dues propostes haurien
de merèixer la nostra atenció. D’una part la promoció de
les guardes a domicili, amb una funció doblement social,
i de l’altra promoure un sistema de beques per possibilitar

l’accés a les guarderies privades per a aquelles famílies
que no puguin assumir la totalitat del cost. Mentrestant
els comuns han de fer front a les mancances imme-
diates. A Encamp s’està treballant en dues actuacions:
la primera, consistent en una reestructuració de les
instal·lacions existents per ampliar les aules fins a set,
permetrà acollir 40 nous infants ja aquest mes de
gener; la segona, amb un termini d’execució d’uns tres
mesos, consistirà en fer una ampliació amb tres noves
aules, el que suposarà una capacitat suplementària
de 60 places. Amb aquestes realitzacions es preveu
tenir les necessitats cobertes per als propers dos
anys, el que permetrà endegar de forma
raonable les altres actuacions que es
vulguin adoptar al respecte.

SANT JULIÀ DE LÒRIA
LA MUNTANYA DE ROCAFORT

Rocafort és una muntanya que es troba a Sant Julià de
Lòria. Tots l’estimem. La veiem cada dia des de casa
nostra; quan sortim al matí per anar a treballar sembla
que ens digui “bon dia”. Ara ens la volen malmetre, volen fer
passar una carretera per la seva falda i també pel seu cor.
A Sant Julià teníem una illa, ja ho han recordat uns veïns
no fa gaire temps. Aviat haurem de dir que també teníem
una muntanya. No desapareixerà, però quedarà supeditada
a una carretera, amb túnels i enllaços diversos.
La muntanya, caient a trossos (l’exemple es troba a l’alçada
de l’Hotel Imperial), sembla dir: foradeu-me per sota (feu
un gran túnel, de cap a cap de la població), però no em
trenqueu a trossos, i no li farem cas. La muntanya sembla
dir: no em toqueu el riu que passa a la meva vora, no me’l
tapeu que jo el vull veure, i no li farem cas. La muntanya
permet que li passin per sota, però no vol que la destrossin,
i no li farem cas.
Com quedarà la vila de Sant Julià amb la muntanya de
Rocafort flanquejada per una carretera? Els turistes vindran
tots a Sant Julià? Els comerços obriran tots els dies?
Naturlàndia estarà a “tope” de gent? No hi cabrem a la
parròquia?
Il·lusos...
Ens referim al nostre Govern –al que tots patim–, que en
col·laboració amb el Comú de Sant Julià, fent cas omís
del sentiment de la gent que vivim a la vila laurediana, té
la intenció d’iniciar les obres de la desviació de Sant Julià
de Lòria. Tot plegat al mòdic preu d’uns 30 milions d’euros.
A qui votarà la gent de Sant Julià, en les properes
comunals? Si li agraden les falses promeses, les carpes,
les firetes, la destrucció poc a poc de la muntanya, dels
camps, del riu..., si volen realment aquest tipus de
parròquia, doncs ja ho saben: a votar el mateix de sempre.
Si no ho voleu... doncs a canviar el “xip”.

Atentament,
El Comitè local de Sant Julià de Lòria del Partit
Socialdemócrata
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Comissions de treball

5

La Secretaria de polítiques
d’igualtat del PS organitza el
divendres 19 de gener a les
20 hores, al Centre Cultural
La Llacuna d’Andorra la Vella,
un acte públic per tractar d’un
dels nostres principals
objectius polítics: la defensa
dels valors de la igualtat entre
les dones i els homes.

Comptarem amb la presència
de  Mar ibe l  Montaño ,
Secretària federal d’igualtat
del PSOE, que ens parlarà
de la Llei d’igualtat efectiva
entre les dones i els homes,
promoguda pel Govern
socialista espanyol. Una llei
que regula la prevenció i la
transversalitat, les polítiques
públiques de gènere, el dret
a la conciliació, la igualtat en
tots els òrgans i càrrecs
públics, la participació
política, la igualtat a les
empreses i en el món laboral
i la igualtat d’accés a tots els
serveis públics.

Encara que Andorra compti
amb una població de 80.000
habitants, les dones, per

per la consolidació de la
democràcia”.

Des de la Secretaria de
polítiques d’igualtat del PS
ens sentim compromesos
amb la igualtat d’opor-
tunitats, i així ho hem
manifestat en reiterades
ocasions. Per tant, comptar
amb algú com Maribel
Montaño per aprofundir
sobre la temàtica, és una
oportuni tat  única per
transformar entre tots la
realitat. Amb la vostra
presència i suport volem
con t r i bu i r  a  canv i a r
comportaments i actituds
que no ens deixen avançar,
amb el convenciment que
aquesta lluita per la defensa
dels valors de la igualtat
d’oportunitats ha d’estar
permanentment present en
els nostres objectius.

US HI ESPEREM!!!
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desgràcia, no s’escapen de
les mateixes desigualtats i
discriminacions que a la resta
de països del nostre entorn.

Durant els tretze anys de
governs liberals les polítiques
d’igualtat no han estat una
prioritat en la seva acció. Han
estat més interessats en fer
política per a un cert sector
de la població, arraconant
s i s t e m à t i c a m e n t  l e s
p o l í t i q u e s  s o c i a l s  i
m e n y s t e n i n t  l a  s e v a
responsabilitat en l’obligació
de millorar la vida de tots els
ciutadans i ciutadanes, i
s’han oblidat d’impulsar
polítiques reals de protecció
i defensa de la igualtat entre
les dones i els homes.

La declaració de Beijing de
1995 va definir la igualtat com
a principi bàsic de respecte
als drets humans i va introduir
el principi de transversalitat
en totes les polítiques
públiques. Els 189 països
que es van adherir a aquest
p a c t e  i n t e r n a c i o n a l
assenyalaven que “la igualtat
de drets, d’oportunitats i
d’accés als recursos, el
repartiment igualitari de les
responsabilitats respecte de
la família i una relació
harmoniosa entre les dones
i els homes són fonamentals,
tant pel seu propi benestar i
el de les seves famílies, com

Polítiques d’igualtat:  el 19 de gener, tots al Centre Cultural La Llacuna



MJS (Moviment dels joves socialdemòcrates)
La prioritat del govern liberal no som els joves
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Suposem que per por o per
desprestigiar, des de les files del
Partit Liberal es diu “no voteu els
soc ia l i s tes ,  que posaran
impostos”. Esperem que tothom
s’hagi adonat que no ha estat el
PS qui ha posat l’ISI, un impost
indirecte que estem pagant tots
els ciutadans d’Andorra: tant si
treballes, com si estudies, com si
estàs jubilat, el paguem tots.

És cert que per poder fer coses
necessites recaptar, però l’ISI és
un impost que perjudica les
persones amb rendes més baixes.
Els joves som un dels gran
perjudicats de l’ISI, tant si ets
estudiant com si t ’acabes
d’incorporar al món laboral o si fa
temps que treballes però no
aconsegueixes tenir un estalvi.

El model fiscal que proposem al
PS es fonamenta en que tothom
ha de contribuir a les finances
públiques en funció de la seva
capacitat econòmica; és just que
pagui més qui més té.

Molt sovint, als joves ens titllen de
passotes i de que no ens interessa
la política. Ara no entrarem a
discutir aquesta etiqueta, que
se’ns posa només pel fet de ser
jove. Als joves del PS, a més, ens
preocupa la política i ens preocupa
veure el que està fent el Govern
amb els diners públics (diners de
tots). Diners que haurien d’anar

polítiques de joventut haurien
de ser conscients que per
poder realitzar una bona política
de joventut cal que el Govern
hi destini recursos, tant humans
com econòmics.

En canvi, des del Comú
d’Andorra la Vella, el PS ha
demostrat que els joves sí som
una prioritat. Contrastant amb
les x i f res  anter iors ,  e l
pressupost del Departament
de  joventu t  de l  Comú
d’Andorra la Vella és de
634.000 ¤ i s’estan engegant
programes d’ajuda i suport,
tant a nivell d’espais per a
exposicions artístiques com
una bossa econòmica per a
joves empresaris i profe-
ssionals. A més, ja s’han iniciat
les obres dels habitatges per
a joves a Terravella.

És molt trist constatar que les
partides que destina el Govern
a joventut són inferiors que les
del Comú d’Andorra la Vella.
Que siguin menors ens afecta
a tots els joves del país. Creieu
lògic que les beques a l’estudi
siguin menors que l’any
anterior? Aquest és el Govern
que vols?

Tu que ets jove: mira, observa,
no et deixis enganyar! La
prioritat del govern liberal no
som els joves!

destinats a millorar la qualitat de
vida i a fer polítiques on el principal
beneficiari fos el ciutadà, sense
excloure els joves.

Malauradament, les prioritats del
Govern liberal són unes altres.
Només cal donar un cop d’ull a
les partides pressupostaries de
l’exercici 2007, on queda clar que
les polítiques de joventut tampoc
seran una prioritat pels liberals: el
Govern d’Albert Pintat ha reduït
en un 11% el pressupost del
Departament de Joventut per a
l’any 2007.

Si es disminueix vol dir que
aquests diners es traspassen a un
altre costat. Bàsicament, a tapar
barbaritats una darrera de l’altra;
uns clars exemples són la compra
dels baixos de l’Edifici Albatros
per 3,5 milions d’euros (són els
baixos que estan a la sortida del
Túnel del Pont Pla) o el suplement
de crèdit pel forn incinerador, de
6 milions més (que potser en euros
no semblen gaires diners, però feu
la conversió en pessetes o francs!).
Malbaratament de cabals públics
–“despilfarro” – provocat per una
mala gestió i planificació.

Aquestes xifres milionàries fan que
encara sigui més ridícula la xifra
del pressupost del Departament
de Joventut del Govern, que és
tant sols de 256.000 ¤. Els polítics
liberals responsables de les
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EDITORIAL

Estem en un moment preo-
cupant. La deriva erràtica del
govern liberal pel que fa a les
finances públiques ens ha abocat
a una situació d’incertesa i
d’inseguretat de la qual es ressent
tota la societat andorrana i
especialment el sector empre-
sarial, motor que ha de dinamitzar
la nostra economia fent així
possible el creixement.

A l’apartat relatiu a l’activitat
parlamentària trobareu alguns
dels exemples més significatius
del que entenem com a pèssima
gestió dels cabals públics per
part del govern. Caríssims
assessoraments de dubtosa
utilitat, i obres i realitzacions que
acaben costant dues i tres
vegades al lò que s’havia
pressupostat.

L’argument habitual, aquell que
diu que la polít ica l iberal
consisteix en gestionar la cosa
pública com si es tractés d’una
empresa privada, aquí no val per
rés: ningú no es creu que aquells
que fan córrer els diners de tots
amb aquesta falta de rigor, facin
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D’ençà que el tàndem Albert
PINTAT–Ferran MIRAPEIX ocupa
els despatxos de l’Edifici
administratiu del Govern hi ha
una opinió, cada dia més
compartida, que té dubtes sobre
la vinculació de les institucions
amb l’interès general.

Cada dia són més els ciutadans
que dubten de la voluntat de
servir l’interès general dels que
són o han estat al Govern en els
darrers dotze anys. De fet, és
fàcil suposar, en aquesta època
d’especulació immobiliària,
l ’ex is tènc ia  d ’ in teressos
econòmics.

El govern d’Albert PINTAT, amb
el seu projecte de llei d’inversió
estrangera, pretén aconseguir
dos objectius: d’una banda, vol
afavorir un altre model de
creixement econòmic basat en
el control del negoci del totxo i
del ciment; un negoci, el de
l’especulació immobiliària, que
ha portat arreu blanqueig de
diners criminals i corrupció.
D’altra banda, i en estret lligam
amb l’objectiu anterior, vol
protegir el negoci bancari,
deixant-lo tancat –aquí no hi
volen inversió estrangera– en
mans de les vint famílies, de “la
família”.

No cal dir que els primers
sacrificats seran els assalariats
dels sectors no protegits, les
professions liberals i les petites
i mitjanes empreses. Aquest és
l’escenari de l’impuls liberal.

Davant d’aquest escenari,
l’Alternativa que encapçalen

Jaume BARTUMEU i els social-
demòcrates vol tranquil·litzar el
país presentant una proposta d’un
govern nou, al servei de l’interès
general. Tranquil·litzar perquè el
govern PINTAT angoixa.

L’Alternativa vol agrupar i reunir
perquè el govern PINTAT divideix.
L’Alternativa defensa l’interès
g e n e r a l  f ro n t  a l s  c l a n s
–tradicionals i moderns– de la
família liberal.

Arrogància política, despotisme
poc il·lustrat i incompetència
administrativa són al cor del nou
impuls liberal.

Els socialdemòcrates tenim un
projecte arrelat en el que té de
millor Andorra: el TREBALL i la
SOLIDARITAT. Amb aquesta
esperança treballem per enfortir
l’Alternativa del govern nou.

el mateix amb els seus. L’únic
resultat visible de tot plegat, a
més del malbaratament de
recursos, és el descrèdit, volgut
o no, del sector públic.

En matèria d’hisenda pública, la
proposta del Partit Social-
demòcrata és clara i gens
demagògica: un sis-
tema fiscal just, que
faci pagar tothom
segons les seves
possibilitats, combinant la
fiscalitat directa i la indirecta,
amb un calendari d’aplicació
sostenible; tot plegat, per assolir
dos objectius essencials: establir
la millor relació possible amb
l’entorn europeu i dotar l’Estat
andorrà dels recursos que
necessita per dur a terme les
polítiques socials i d’infras-
tructures que el país exigeix. Però
és evident que la primera mesura,
indispensable per disposar de
més diners –abans fins i tot
d’augmentar la recaptació–,
consisteix en establir un ordre
clar de prioritats i, sobretot,
controlar la despesa pública amb
un rigor ara inexistent.
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